
 
Protokół z I posiedzenia stałej grupy roboczej ds. przedsiębiorstw i innowacji  

powołanej w ramach Komitetu Monitorującego program 

Fundusze Europejskie dla Dolnego Śląska 2021-2027 

21 listopada 2023 roku 

W dniu 21 listopada 2023 roku odbyło się I posiedzenie stałej grupy roboczej  

ds. przedsiębiorstw i innowacji powołanej w ramach Komitetu Monitorującego programu 

Fundusze Europejskie dla Dolnego Śląska 2021-2027. 

Przedmiotowe spotkanie zostało zorganizowane na prośbę jednego z wnioskodawców 

powołania ww. grupy – Pana Ryszarda Sobańskiego, który w Komitecie Monitorującym FEDS 

jest przedstawicielem organizacji przedsiębiorców wchodzącym w skład Grupy Roboczej  

ds. Funduszu Sprawiedliwej Transformacji. 

Grupa robocza ds. przedsiębiorstw i innowacji została powołana uchwałą nr 51/23 Komitetu 

Monitorującego program Fundusze Europejskie dla Dolnego Śląska 2021-2027 z dnia 10 

listopada 2023 roku. W skład grupy wchodzi 19 osób reprezentujące różne środowiska.  

W I posiedzeniu udział wzięło 18 osób. Lista obecności stanowi Załącznik nr 1 do protokołu. 

Posiedzenie prowadzone było w systemie hybrydowym. 

Podczas spotkania przyjęty został Regulamin stałej grupy roboczej ds. przedsiębiorstw  

i innowacji powołanej w ramach Komitetu Monitorującego programu Fundusze Europejskie 

dla Dolnego Śląska 2021-2027. 

W trakcie obrad grupy przeprowadzono wybory Przewodniczącego oraz Zastępcy 

Przewodniczącego grupy. Przewodniczącym grupy została Pani Katarzyna Kiek - Konfederacja 

Lewiatan. Na stanowisko Zastępcy Przewodniczącego wybrany został Pan Ryszard Sobański  

  



 
Na posiedzeniu ww. grupy poruszono następujące tematy: 

1. Przedstawiciel Dolnośląskiej Instytucji Pośredniczącej przedstawił ogólne informacje 

dot. planowanego naboru w formie ryczałtu w tym m.in. kwestie konstrukcji budżetu, 

rozliczenia projektu, osiągnięcia wskaźników, zasady konkurencyjności, przedstawienie 

zapisów umowy odnoszących się do kwoty ryczałtowej; 

Pan Robert Hadaś – Zastępca Dyrektora Dolnośląskiej Instytucji Pośredniczącej (DIP) 

przedstawił krótko ogólne plany zawarte w harmonogramie naborów, dot. 2 konkursów dla 

MŚP z FST („Zielone przedsiębiorstwa” i „Inwestycje MŚP”). Następnie omówił dostępne 

informacje dot. nowej - w stosunku do dotychczas stosowanej w konkursach - metody 

rozliczania projektów jaką jest kwota ryczałtową. Odniósł się do zapisów harmonogramu, 

SZOP, wytycznych kwalifikowalności. Zaznaczył, że to pierwszy konkurs realizowany w DIP  

w ten sposób, jednak podkreślił, że będą podpierać się doświadczeniami DWUP (EFS) w tej 

dziedzinie, gdzie projekty są rozliczane według tej metody. 

Zacytował zapisy wzoru „Umowy o dofinansowanie DIP”, z którymi już teraz można się 

zapoznać (dostępnej na stronach internetowych również w innych konkursach), odwołującymi 

się już bezpośrednio do kwoty ryczałtowej (par. 10, 13, 19, 24). 

Dyskusja na temat sposobu rozliczania projektów kwotą ryczałtową: 

Dyrektor Robert Hadaś, podkreślił, że rozumie rodzące się pytania i wątpliwości związane  

z zastosowaniem tej metody, ze względu na brak wymogu przedkładania do rozliczenia 

dokumentów finansowych. Jednak zaznaczył, że MŚP nadal obowiązują wszystkie obowiązki 

narzucone na niego przez przepisy prawa (np. kwestie podatkowe, księgowe, itd.). 

Największą różnicą będzie zastosowanie zadań/wskaźników (nie tożsamych z wskaźnikami 

produktu i rezultatu), które należy spełnić, aby otrzymać przyporządkowaną do nich kwotę 

ryczałtową. Niezrealizowanie wskaźnika wiąże się z utratą tej kwoty, natomiast realizacja za 

kwotę niższą niż zakładana – z zyskiem dla beneficjenta. 



 
Pan Marek Pasztetnik  - Przedstawiciel Zachodniej Izby Gospodarczej wyraził zdziwienie takimi 

możliwościami rozliczania wydatków, których nie trzeba potwierdzać fakturami, obawiał się o 

różnice w pierwotnej wycenie zakupów przedstawionych we wniosku i realnych cenach na 

rynku. 

Pani Magdalena Bednarska-Wajerowska - Dyrektor Departamentu Funduszy Europejskich 

uszczegółowiła i potwierdziła tą zasadę, natomiast podkreśliła że projekty będą sprawdzane 

na adekwatności i racjonalności wydatków. 

Pani Katarzyna Kiek - Przedstawiciel Konfederacja Lewiatan przypomniała, że jest to kolejna 

perspektywa gdzie istnieje taka możliwość refundowania środków, a dyskutujemy na ten 

temat gdyż nie wprowadzono tego dotychczas w naszym województwie w EFRR i jest to 

nowość dla MŚP. 

Pan Arkadiusz Czocher – Przedstawiciel Forum Aktywności Lokalnej, zadał pytanie dotyczące 

sposobu oceny przez DIP wniosku (racjonalności wydatków, intensywność pomocy  

w konkursie)? 

Dyrektor Robert Hadaś: wyjaśnił, że wszystkie zasady są opracowywane w DIP, nabór jest  

w styczniu, a kryteria zostały przyjęte tydzień temu oraz podkreślił, że chętnie w związku z tym 

wysłucha sugestii grupy w tematyce tego konkursu, poddał pod wątpliwość czy grupa może 

wiedzieć o niektórych warunkach konkursów, zanim one będą opublikowane w Regulaminie. 

Pani Magdalena Bednarska-Wajerowska zastrzegła, że można zastosować co najmniej  

2 schematy pomocy publicznej (de minimis i art. 14) i to wpłynie na intensywność pomocy. 

Pan Marcin Kowalski – Przedstawiciel Związku Pracodawców i Przedsiębiorców, zapytał: Czy 

można wskazać do kiedy firmy MŚP będą mogły realizować projekty, jaki będzie ostateczny 

termin zakończenia inwestycji (w kontekście certyfikacji wydatków z FST ). Dodatkowo Pan 

Marcin Kowalski wyraził zdziwienie brakiem możliwości konsultowania zapisów regulaminu 

przed jego opublikowaniem, przytaczając przykłady poprzedniej perspektywy (EFS) czy też 

PARP. 



 
Pani Magdalena Bednarska-Wajerowska wyjaśniła, że KE wzmocniła znaczenie zapisów 

dotyczących konfliktu interesów, natomiast dyr. Bednarska zaproponowała możliwość 

składania wniosków z pomysłami przez członków grup/y (np. dotyczących sugerowanej 

pomocy publicznej, poziomu wsparcia) w tym i innych konkursach, które IZ/IP może wziąć pod 

rozwagę przed opublikowaniem Regulaminu. 

Pan Marek Pasztetnik zadał pytanie, jak wyglądać będzie ocena planowanych przez MŚP 

zakupów w kwotach ryczałtowych. 

Pan Sławomir Sobieszek Dyrektor Wydziału Zarządzania zacytował fragment poradnika 

Uproszczone metody rozliczania wydatków (Simplified Cost Options - SCO) - pytania  

i odpowiedzi, umieszczonego pod wytycznymi dotyczącymi kwalifikowalności 2021-2027, 

gdzie opisany jest mechanizm wyceny; „Kwotę ryczałtową w projekcie budżetu wnioskodawca 

powinien potwierdzić za pomocą cen rynkowych, czy dotychczas zamawianych przez niego 

towarów/usług w działalności projektowej i pozaprojektowej. Metoda projektu budżetu 

powinna umożliwić właściwej instytucji ocenę kwalifikowalności kwoty ryczałtowej zgodnie  

z zasadą racjonalności i efektywności kosztowej, ponieważ na etapie realizacji projektu 

dokumenty księgowe nie będą weryfikowane.” 

Nawiązując do poprzednich pytań, Pani Katarzyna Kiek zaproponowała umieszczenie na 

stronie krótkiego poradnika dla MŚP, wyjaśniającego stosownie metody kwoty ryczałtowej, 

jeszcze przed ogłoszeniem konkursu i kontynuacje publikowania pytań i odpowiedzi na 

stronie. Pan Marcin Kowalski poparł ten postulat. 

Pan Ryszard Sobański zadał pytania dot. możliwości ponoszenia wydatków na prace 

budowlane/remontowe, termomodernizację oraz zauważył problem z terminem 

zatwierdzenia sprawozdań finansowych w planowanym konkursie (przełom roku). 

Udzielono wyjaśnień; prace remontowo-budowlane będą kwalifikowalne, natomiast 

termomodernizacja nie jest celem tego naboru, pewne elementy były możliwe do realizacji  

w poprzednim konkursie, ale nie jako główny cel projektu. Jest to ograniczone zapisami 

pomocy publicznej. Konkurs bezpośrednio związany z termomodernizacją w MŚP będzie 



 
ogłoszony 15.12.23 r. - 9.4 B "Zielone" inwestycje MŚP. Efektywność energetyczna  

i gospodarka niskoemisyjna przedsiębiorstwa” Natomiast, jeśli chodzi o sprawozdania 

finansowe MŚP muszą one być podpisane, a nie zatwierdzone, tak było do tej pory  

w konkursach DIP i tak będzie również w konkursie 9.4 A. 

Pan Arkadiusz Czocher – pytanie z czatu: Dyskusja wskazuje na duże ryzyko wdrażania 

konkursu ryczałtowego dla przedsiębiorców. Dlaczego nie zrobić konkursu na zasadach 

ogólnych z wartością max 210 000 euro? Taki ryczałt "twardy" może być ryzykowany dla 

systemu ale też dla przedsiębiorców. 

Pani Magdalena Bednarska-Wajerowska wyjaśniła, że jest to nowe wyzwanie, dopuszczalne 

prawem, ryzyko większe dla DIP, dla MŚP jest to bardzo przyjazny sposób rozliczenia i to jeden 

ze sposobów wdrażania ułatwień dla MŚP. 

Pani Katarzyna Kiek poparła zastosowanie kwot ryczałtowych, zauważając, że po stronie grupy 

leży sygnalizowanie problemów z tym związanych. 

Dyskusja na temat zmniejszenia ilości załączników do wniosku: 

Pan Ryszard Sobański zadał pytanie dot. możliwości zmniejszenia ilości załączników do 

wniosku (nawiązując do wcześniej przekazanego wniosku Pana Marcina Kowalskiego), ze 

szczególnym uwzględnieniem załączników środowiskowych, oraz poprosił o informacje dot. 

zmian w pomocy de minimis od nowego roku. 

Pan Marek Pasztetnik zaznaczył, że załączniki środowiskowe to forma edukacji dla MŚP. 

Pan Marcin Kowalski i Pan Marcin Marszałek - Przedstawiciel organizacji pozarządowej 

działającej na rzecz osób z niepełnosprawnościami, podkreślali że w PARP były tylko dwa 

załączniki dołączane do wniosku. Więcej informacji w treści wniosku. Pan Marcin Marszałek 

zauważył jednak, że to co jest w treści załączników ujęte jest po prostu w treści wniosku. 

Pani Magdalena Bednarska-Wajerowska wyjaśniła że PARP ma inny generator wniosków i że 

DIP jest już po wstępnych ustaleniach umożliwiających zmniejszenie ilości załączników. 



 
Pani Katarzyna Kiek podsumowując dyskusję zasugerowała mniej załączników, więcej w treści 

wniosku (jeśli to możliwe) oraz przesunięcie części załączników na etap podpisania umowy. 

Odwołując się do pytania o zmiany w zasadach realizacji projektów objętych de minimis, 

zaznaczono, że IZ nie dysponujemy ostatecznymi informacjami w tej tematyce,  

z przekazywanych nieoficjalnych informacji wynika, że nowy pułap de minimis ma być na 

poziomie 300 tys. EUR, rozliczany 3 lata wstecz. 

Dodatkowo odnosząc się do zgłaszanego problemu ilości dodatkowych załączników „Inne” do 

wniosku, poinformowano, że istnieje możliwość zwiększenia ilości pól „Inne” i będzie to 

zastosowane. 

Dyskusja o ePUAP 

Pan Robert Hadaś przekazał grupie informacje o zdarzających się problemach z ePUAP, tzn. 

nie odczytywaniem wiadomości przez kilku wnioskodawców zamieszczonych na ePUAP  

i brakiem środków/przepisów prawnych, aby ich z tego powodu „karać”, co przedłuża 

zakończenie oceny poprzedniego konkursu w 9.4. 

Pani Barbara Pokorny – Przedstawiciel Związku Pracodawców (Pracodawcy RP), 

zaproponowała informowanie/edukowanie MŚP o konieczności sprawdzania skrzynek ePUAP, 

jeśli składali wnioski o dofinansowanie. 

Dyskusja w sprawie pożyczek: 

Odwołując się do wniosku Pana Marcina Kowalskiego, poruszono temat możliwości 

uzupełniania wkładu własnego w projektach w trybie konkursowym środkami pochodzącymi 

z pożyczek (np. z post Jeremi). 

Pani Magdalena Bednarska-Wajerowska zaznaczyła możliwość kumulacji pomocy  

i konieczność wkładu własnego, pozbawionego znamion środków publicznych w projektach  

z pomocą publiczną. 



 
Pan Marek Pasztetnik zaznaczył, że on jest przeciwny umożliwieniu wkładu własnego  

z pożyczek dla MŚP, ponieważ to źle wpływa na przedsiębiorców. 

Dyskusja w sprawie zaliczek: 

Pan Ryszard Sobański zadał pytanie dot. wysokości zaliczek przy kwocie ryczałtowej. 

Pan Robert Hadaś odpowiedział, że DIP pracuje nad rozwiązaniami. 

Pani Magdalena Bednarska-Wajerowska wyraziła obawę o nieprawidłowości związane  

z nierozliczeniem zaliczek. 

Pan Arkadiusz Czocher zaproponował w tym konkursie refundację środków. 

Pan Robert Hadaś zauważył, że to MŚP z terenu FST o małym potencjale finansowym  

i zasugerował możliwość np. 3 transzy zaliczek 

W toku dyskusji uznano, że IZ i DIP przeanalizują jeszcze kwestię zastosowania rozwiązań dot. 

zaliczek w naborach z kwotą ryczałtową. 

2. Sprawy różne; 

Brak. 

Opracowanie protokołu: Sekretariat Grupy 

Zatwierdził  

Przewodniczący Grupy 

Katarzyna Kiek 


